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سخنگوی صنعت برق: 
 پاداش صرفه جویی برق

 برای ۴۰ درصد مشترکان خانگی لحاظ شد 
رجبی مشهدی گفت: تاکنون حدود ۲۵۰ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی 
برق لحاظ شده که ۴۰ درصد قبوض صادرشده برای مشترکان خانگی را 

شامل می شود. 
آقای مصطفی رجبی مشهدی گفت: تا امروز حدود ۲۵۰ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی در 
بخش مصرف برق خانگی  برای ۱۱ میلیون و ۳۲۵ هزار و ۱۱۰ مشترک خانگی لحاظ شده و 

بالغ بر ۴۰ درصد قبوض صادره مشترکان خانگی را شامل می شود.
او گفت: همچنین کاهش مصرف برق ۸۰ درصد مشترکان خانگی در دوره گرم امسال را 
شاهد بودیم که ۱۰ درصد مشترکان خانگی تا ۱.۵ برابر، ۶ درصد بین  ۲ برابر  و ۴ درصد دیگر 
نیز بیش از ۲ برابر الگو مصرف برق داشته اند.به گفته رجبی مشهدی، متوسط مصرف ماهانه 
۸۰ درصد مشترکان خانگی در مناطق عادی ۲۷۵ کیلووات ساعت، ۱۰ درصد ۳۷۵ کیلووات 

ساعت، ۶ درصد ۵۲۰ کیلووات ساعت و ۴ درصد ۹۰۰ کیلووات ساعت است.
ســخنگوی صنعت برق می گوید:براساس مصوبه هیات وزیران که در اواخر خرداد امسال 
تصویب شد،  ساعات شروع و خاتمه کار کلیه دستگاه های اجرایی و نهاد های عمومی غیردولتی 
از تاریخ ۲۱ خرداد ۱۴۰۱ تا تاریخ ۴ شهریور ۱۴۰۱ از ساعت ۷ تا ۱۳:۳۰ برای کاهش بار مصرف 
تعیین شد . همچنین  ادارات نیز علاوه بر حدود ۷۰۰ مگاوات کاهش مصرف، با مولدهای خود 

۵۰۰ مگاوات برق را در پیک بار به مدار آوردند.

 نخستین واحد نیروگاهی احداثی
 توسط صنایع وارد مدار شد

مجری طرح احداث نیروگاه های صنایع معدنی توانیر از سنکرون نخستین 
واحد نیروگاهی احداث شده توسط صنایع معدنی و ثبت رکوردی جدید در 

احداث نیروگاه های حرارتی کشور خبر داد. 
»سیدزمان حسینی« ادامه داد: نخستین واحد نیروگاه گازی سمنان از طرح احداث ۱۰ هزار 
مگاوات نیروگاه های صنایع معدنی به ظرفیت ۱۸۳ مگاوات که عملیات اجرایی آن از اسفند 
ماه ۱۴۰۰ آغاز شده بود با شبکه سنکرون شد که یک رکورد جدید و بی نظیر در این زمینه 

محسوب می شود.
وی افزود: ظرفیت نیروگاه سمنان از ۲ واحد گازی هر کدام به ظرفیت ۱۸۳ مگاوات به سه 

واحد رسیده است، عملیات اجرایی فاز دوم توسعه آن به عنوان واحد ۴ نیز آغاز شده است.
پیشتر مجری طرح احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه توسط صنایع گفت: ظرفیت مورد تقاضا 
برای احداث نیروگاه در شروع تفاهم نامه ۱۰ هزار مگاوات بود که با استقبال صورت گرفته در یک 

مرحله به ۱۲ هزار و در حال حاضر به ۱۶ هزار و ۵۰۰ مگاوات افزایش یافته است.
»ســید زمان حسینی« افزود: فروردین  امسال تفاهم نامه احداث نیروگاه ها توسط صنایع در 
صحن علنی مجلس شورای اسلامی تصویب و پشتوانه قانونی به خود گرفت و براین اساس 

وزارتخانه های نیرو، صمت و نفت ملزم به اجرای آن شدند.
وی با اشاره به همکاری و تعامل میان مدیران وزارتخانه های نیرو، صمت و صنایع معدنی در 
زمینه احداث نیروگاه توسط صنایع، ادامه داد: به طورکلی دوره پیشبرد احداث نیروگاه که ۱۴ تا 
۱۸ ماه به طول می انجامد، با پیگیری ها و هماهنگی های انجام شده به ۶ ماه کاهش یافت که در 
نوع خود رکورد محسوب می شود.مجری طرح احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه توسط صنایع در 
باره دوره پیشبرد گفت: دوره پیشبرد شامل انتخاب مشاور، انجام مطالعات اولیه، انتخاب ساختگاه، 
مطالعات شبکه، مطالعات و اخذ مجوزهای محیط زیست، مجوزهای پدافند غیرعامل، تأمین آب 

و سوخت پروژه، تأمین مالی و انتخاب پیمانکار است.

دلایل شکست احیای دریاچه ارومیه
 ادامه از صفحه یک

یکی از مهم ترین این منابع طبیعی که در این فرآیند به طور جدی آسیب دید و به رغم هزینه کرد 
بسیار بالا تاکنون در مورد آن به هیچ نتیجه مثبتی دست یافته نشده است دریاچه ارومیه است. 
دریاچه ای که به عنوان یکی از سرمایه های ملی و میراث های طبیعی به دلایل مختلف اعم 
از زیستی، میراثی، اجتماعی، اقتصادی، سیاسی، امنیتی و... دارای اهمیت بوده، حیات بخش 
وسیعی از اقلیم ایران به آن وابسته بوده و حفظ و نگهداشت آن یکی از مهم ترین راهبردهای 
حاکمیت کشور در طی این دوران بوده است. اما چه شده است که به  رغم این موضوع و صرف 
هزینه های قابل توجه نه تنها موفقیتی حاصل نشده است بلکه وضعیت این دریاچه به یکی از 

بدترین دوران خود رسیده است.
عدم پاسخ به مساله اصلی

کشاورزی و استفاده افسارگسیخته از آب در این بخش نه تنها در مورد دریاچه ارومیه بلکه در 
خصوص نابودی سایر منابع طبیعی کشور مساله اصلی است. بخش اعظمی از منابع آبی سطحی 
و زیرزمینی کشور در تولید بسیاری از محصولات کشاورزی غیراستراتژیک و غیرضروری اتلاف 
می شود و عملًا هیچ راهبرد و راهکاری در مورد مدیریت این موضوع به چشم نمی خورد. این 
مساله به ویژه در مناطق پیرامونی دریاچه ارومیه که کشاورزی کسب وکار دیرینه و غالب بوده 
نمود قوی تری داشته است. علاوه بر تعداد بسیار بالای سدهای پیرامون این دریاچه با ماهیت 
توسعه کشاورزی که بخش قابل توجهی در کوران تضعیف این دریاچه ایجاد شده اند، تعداد 
چاه های عمیق و نیمه عمیق در حوضه آبریز دریاچه ارومیه نشان می دهد طی دو دهه اخیر 

نه تنها تعداد این چاه ها کاهشی به خود ندیده است بلکه ۵۵ درصد افزایش وجود داشته است.
سال زراعی    ۱۳۸۲-۱۳۸۱     ۱۳۸۶-۱۳۸۵        ۱۳۹۱-۱۳۹۰           ۱۳۹۵-۱۳۹۴

تعداد چاه عمیق و نیمه عمیق 
۱۰۲/۸۶۲         ۸۲/۳۸۳  ۷۳/۹۹۰  ۶۶/۲۱۸ در حوضه دریاچه ارومیه 

همان گونه که در جدول فوق مشاهده می شود با توجه به آخرین آمار موجود طی ۱۵ سال تعداد 
چاه عمیق و نیمه عمیق در این حوضه آبریز از ۶۶ هزار حلقه به نزدیک ۱۰۳ هزار حلقه رسیده 
است. حال سوالی که مطرح می شود این است که با توجه به بدیهی بودن نقش کشاورزی و 
برداشت آب های زیرزمینی در شکل گیری وضعیت دریاچه ارومیه چرا نه تنها هیچ گونه اقدام 
اصلاحی در این مورد صورت نگرفته است بلکه شرایط بدتر شده است و نقش دستگاه های 
متولی در این باره چه بوده است که حتی نتوانسته اند کوچک ترین نقش مثبتی ایفا کنند؟ از سوی 
دیگر کشاورزی در حوضه آبریز دریاچه ارومیه نیز در سطح بسیار پایینی به لحاظ بهره وری قرار 
دارد. مطالعات نشان می دهد شاخص بهره وری تولید غلات و سیب در استان های آذربایجان 
شرقی و غربی به ترتیب نیم و یک کیلو کمتر از سایر نقاط کشور است. در این باره نیز نشانه ای 
از تلاش برای بهبود بهره وری از سوی متولیان به چشم نمی خورد. از این رو بدیهی است تا زمانی 
که مساله کشاورزی در این حوضه حل نشود نه تنها نباید انتظار بهبود شرایط دریاچه را داشت 

بلکه وضعیت آن به مراتب بدتر خواهد شد.
تئوری انتفاع بحران برقرار است؟

وجــود بحران در بخش های مختلف هر چند زیان جمعی خواهد داشــت اما در عین حال 
می تواند برای اشخاص یا گروه هایی منافع خاصی را ایجاد کند. منافعی در ابعاد مختلف اقتصادی، 
سیاســی، اجتماعی و... . از این رو طبیعی است این اشخاص یا گروه ها نفع جمعی خود را در 
تداوم بحران و مشــکل ولو به قیمت زیان ملی و عمومی بدانند و از این رو به راهکار اساسی 
در این مورد نپردازند. به این خاطر است که صرف هزینه های کلان و تداوم این هزینه ها در 
حالی که هیچ گونه خروجی و دستاورد مثبتی وجود ندارد این تئوری را می تواند تقویت کند. به 
گفته رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس بیش از ۵،۷۰۰ میلیارد تومان تاکنون صرف ستاد 
احیای دریاچه ارومیه شده است و عملًا دستاوردی نداشته است. این موضوع می تواند محل 
طرح این بحث باشد که تداوم بحران دریاچه ارومیه محل نفع اشخاص یا گروه های منتفع 

می تواند باشد یا حل آن؟
عدم استقلال رای و نظر؛ از پژوهشکده تا پژوهشگران

دخیل کردن استادان دانشگاه ها، پژوهشگران و متخصصان در چاره اندیشی و حل مسائل 
این چنینی یک ضرورت است اما به موازات وابستگی آنان به مراکز دولتی و ایجاد انگیزه های 
مالی مرتبط با این مراکز به طور قطع از استقلال رای و نظر کاسته می شود. از این رو با وجود 
عملکرد غیرقابل دفاع ستاد احیای دریاچه ارومیه در دستیابی به هدف عنوانی خود، در میان 
تمامی متخصصان حاضر و حتی بیرون از مجموعه این ستاد کمترین اظهارنظر مستقل و 
انتقادی نسبت به عملکرد این ستاد به چشم می خورد. این موضوع تا حد زیادی نیز به نبود یا 
کمبود پژوهشکده های مستقل و برخاسته از متخصصان غیروابسته به مراکز آموزشی و پژوهشی 
دولتی نیز برمی گردد که این خلأ باعث شده عملًا عملکرد این ستاد از طرف مهم ترین بخش 

ارزیاب این ستاد یعنی پژوهشگران و متخصصان این حوزه محل سوال نباشد.
نتیجه گیری

 بسیاری از مسائل و مشکلات محیط زیستی ایران به همان میزانی که به لحاظ وجودی 
آشکار و روشن هستند، به لحاظ راهکاری و راه حل نیز چاره آشکار و مشخص دارند. کشاورزی 
غیراصولی و ناپایدار عامل اساسی نابودی منابع طبیعی و محیط زیست کشور بوده و یکی از 
هزاران قربانی آن دریاچه ارومیه است. دستگاه های اجرایی و نهادهای ایجادشده برای احیای 
این دریاچه به رغم هزینه کرد قابل توجه به دلیل عدم پرداختن به اصل موضوعی که این شرایط 
را ایجاد کرده تاکنون جز صرف هزینه و تبدیل شدن به بنگاه اقتصادی عملًا موفقیتی نداشته اند 
و در حال حاضر نتیجه هزینه کردهای کلان و اتلاف چندین سال زمان، تحویل این دریاچه 
در بدترین وضعیت خود به دامان کشور است. این موضوع در حالی اتفاق می افتد که بحران 
دریاچه ارومیه یک بحران محلی و منطقه ای نبوده و به عنوان یک بحران تمام عیار ملی عدم 
چاره اندیشی اصولی آن می تواند ابعاد مختلف حیاتی و اجتماعی سرزمین ایران را تحت تاثیر 
خود قرار دهد و قطعاً کوتاهی های صورت گرفته با هر مبنا و دلیلی جفایی نابخشودنی بر کشور 

تلقی می شود.

اخبار کوتاه 

در حالی که وزارت نفت به دلیل برخی ملاحظات، از اعطای سهمیه 
قیر رایگان بودجه ۱۴۰۱ خودداری می کند، نمایندگان مجلس با 
اصلاح قانون بودجه، خواستار تأمین اعتبارات آن از منابع داخلی 

شرکت نفت شدند.
بر اســاس بند »ز« تبصره ۱ قانون بودجه سال جاری، وزارت نفت مکلف به 
واگذاری قیر رایگان به وزارت راه و شهرســازی تا سقف ۱۹ هزار میلیارد تومان 

شده است.
بر اساس این قانون وزارت نفت مکلف است ماهانه از ابتدای سال جاری هر تن 
قیر را به قیمت ۷.۵ میلیون تن به دستگاه های اجرایی واگذار کند اما نرخ تحویل 
وکیوم باتوم )ماده اولیه تولید قیر( به شرکت های قیرساز بر اساس کشف قیمت 
وکیوم در بورس کالاست و مابه التفاوت تُنی ۷.۵ میلیون تومان با قیمت بورس 
کالا را شرکت نفت باید از محل تعدیل قیمت ماهانه خوراک از شرکت پالایش 

نفت را جبران و اعمال حساب کند.
با این حال بند مذکور از تبصره ۱ قانون بودجه امسال که در خصوص قیر تهاتری 
بود، در مرداد ماه تنها پس از ۴.۵ ماه از زمان تصویب، اصلاح شــد که قرار شد 
شرکت نفت از محل منابع داخلی خود هزینه مابه التفاوت وکیوم باتوم بورس کالا 

با رقم مندرج در قانون بودجه )تنی ۷.۵ میلیون تومان( را به پالایشگاه ها بدهد.
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی چهارشنبه ۱۲ مرداد ماه در صحن علنی 
مجلس در جریان بررســی لایحه اصلاح بند »ز« تبصره ۱ ماده واحده قانون 

بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور با بررسی دوفوریتی این اصلاحیه موافقت کردند.
متن اصلاح شده قانون قیر رایگان بودجه امسال به شرح زیر است:

در ســال ۱۴۰۱ وزارت نفت مکلف است معادل مبلغ ۱۹ هزار میلیارد تومان 
نفت خام از محل منابع داخلی شرکت ملی نفت ایران در اختیار پالایشگاه ها قرار 
داده و به میزان آن، به صورت ماهانه از ابتدای سال ۱۴۰۱ مواد اولیه قیر )وکیوم 
باتوم( در اختیار دســتگاه های اجرایی موضوع این قانون قرار دهد. وزارت نفت 
مکلف است مابه التفاوت قیمت هر تن ۷۵ میلیون ریال با میانگین وزنی ماهانه 
قیمت های معاملاتی مواد اولیه )وکیوم باتوم( در بورس را با تعدیل قیمت ماهانه 
خوراک از طریق شرکت ملی پخش و پالایش جبران و اعمال حساب کند تسویه 
حساب مواد اولیه قیر )وکیوم باتوم( تحویل شده به دستگاه ها در سال ۱۴۰۰ نیز 
به همین ترتیب تنفیذ می شود. در صورت کاهش قیمت قیر، مقدار قیر تحویلی به 

دستگاه های موضوع این بند افزایش می یابد.
به نظر می رسد نمایندگان مجلس در پی عدم اختصاص قیر تهاتری در نظر 
گرفته شده در قانون بودجه امسال از سوی وزارت نفت به پروژه های عمرانی، به 

فکر تغییر منابع تأمین قیر رایگان افتاده اند.
پیش از این نیز ســید حسین میرشفیع مشــاور وزیر راه و شهرسازی در امور 

پروژه های عمرانی در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار کرده بود: سهمیه قیر رایگان 
که در قانون بودجه امسال آمده، به پروژه های عمرانی تحویل نشده و روند اجرایی 

آن آغاز نشده است.
وی با بیان اینکه وزارت نفت مسئول تهیه آئین نامه مربوط به قیر رایگان برای 
تصویب در هیئت وزیران است، گفت: وزارت نفت تا کنون آئین نامه قیر تهاتری 

را تنظیم نکرده و به دولت نداده است.
مشاور وزیر راه و شهرسازی افزود: آنچه تا کنون به برخی دستگاه های اجرایی 
تابعه این وزارت خانه از قیر داده شده، تتمه و باقی مانده حواله های قیری است 
که در اسفند سال گذشته صادر شد ولی پرداخت نشد؛ با پیگیری ها و مذاکراتی 
که داشتیم توانستیم با وزارت نفت هماهنگ کنیم تا این حواله ها را پرداخت کنند.
این برای دومین بار است که مجلس در راستای سوءاستفاده برخی رانت جویان 

از قانون قیر رایگان قدم برمی دارد.
بار نخست، نمایندگان در جلسه علنی یکشنبه ۲۲ اسفند ۱۴۰۰ مجلس شورای 
اســلامی با ۱۷۸ رأی موافق، ۱۶ رأی مخالــف و یک رأی ممتنع از مجموع 
۲۰۹ نماینده حاضر در جلسه با بررسی دو فوریتی طرح تمدید زمان تحویل قیر 
سال ۱۴۰۰ موافقت کردند.بر اساس این طرح، سهمیه باقی مانده از قیر رایگان 

۱۴۰۰ تا نیمه نخست ۱۴۰۱ قابل پرداخت بود.
پس از این مصوبه جواد اوجی وزیر نفت در نامه ای به دبیر شــورای نگهبان 
خواستار عدم تأیید این مصوبه مجلس شد. نامه مشابهی را نیز انجمن شرکت های 

پالایشگاهی به شورای نگهبان ارسال کردند.
هادی طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان ۱۱ اردیبهشت امسال در حساب 
کاربری خود در توئیتر نوشــت: طرح »تمدید زمان تحویل قیر سال ۱۴۰۰« در 

جلسه شورای نگهبان بررسی و مغایر قانون اساسی شناخته شد.
برخی کارشناسان اقتصادی معتقدند مصوبه اخیر مجلس که محل تأمین منابع 
قیر رایگان را از فروش نفت به منابع داخلی شرکت نفت تغییر داده، یک گام به 

عقب و به معنی غیر شفاف تر شدن منابع قیر رایگان است.

از آنجایی که در قانون قبلی )قبل از اصلاح قانون بودجه ۱۴۰۱(، میزان فروش 
نفت به طور کامل و با همه جزئیات در دســترس بود، رقم مابه التفاوت فروش 
نفت با میزان نفتی که به پالایشگاه ها برای تولید وکیوم باتوم داده می شد، کاملًا 

قابل رهگیری بود.
این در حالی است که کارشناسان اقتصادی بر این اعتقادند که احتمال ردیابی 
میزان مصرف منابع داخلی شرکت نفت برای اختصاص به پالایشگاه ها جهت 
تولید وکیوم باتوم، به شدت کاهش یافته و در مقابل، احتمال بروز برخی مفاسد 

افزایش می یابد.
علی علاماتی سرپرست معاونت بازرگانی یک شرکت قیرساز تابعه یک هلدینگ 
وابسته به سازمان تأمین اجتماعی در گفت وگو با خبرنگار مهر در خصوص ادعای 
مطرح شــده با عنوان کاهش صادرات قیر ایران به هند و جایگزینی آن با قیر 
تولیدی روسیه به دلیل تخفیف های این کشور، اظهار کرد: در حال حاضر مصرف 
جهانی بالغ بر ۱۰۳ میلیون تن است و پیش بینی می شود حداقل ۵ درصد در سال 
پیشِ رو به این تقاضا افزوده شود که دلیل آن هم رونق مجدد پروژه های عمرانی 

در کشورهای در حال توسعه است.
علاماتی ادامه داد: کاهش مقادیر صادرات نفت در ماه های گذشته، اولاً به دلیل 
رواج پدیده مانسون در شبه قاره هند بود و از سوی نیز باید به این نکته توجه کرد 
که هند خود جزو تولیدکنندگان قیر است و خرید نفت از روسیه به دلیل برخی 
ملاحظات بین المللی علیه روس ها، سبب شده تا بهای تمام شده را تا حدودی 
کاهش دهد که این موضوع خود باعث انتظار کاهشی بازار هند از تولیدکنندگان 

خاورمیانه جهت کاهش نرخ محصولات بوده است.
وی در خصــوص بازارهای جدید قیر صادراتی ایــران افزود: بازارهای آفریقا 
بالاخص غرب آفریقا و آمریکای جنوبی و چین از اصلی ترین بازارهای صادراتی 

قیر ایران محسوب می شوند.
این مقام مسئول در این شرکت قیرساز درباره اینکه آیا بازارهای داخلی اولویت 
دارند یا صادراتی؟ تصریح کرد: مصرف بازار داخل مشخص است و با فرض مقادیر 
تولید در حال حاضر بالغ بر ۴ میلیون تن امکان صادرات وجود دارد. البته در صورت 
همکاری پالایشگاه ها و افزایش ظرفیت خوراک که دور از دسترس نیز نیست، 

امکان افزایش ۲ برابری صادرات فراهم است.
وی دربــاره بزرگترین واردکنندگان قیر ایران گفت: در حال حاضر بازار هند و 
کشورهای شبه قاره هند از قبیل بنگلادش، سریلانکا و چین اصلی ترین مصرف 

کنندگان قیر صادراتی ایران هستند.
علاماتی درباره اینکه آیا ممنوعیت صادرات قیر، در کاهش یا افزایش صادرات 
قیر داخل و اختصاص آن به قیر تهاتری تأثیری داشته یا خیر؟ یادآور شد: صادرات 
قیر طی ۲ سال گذشته ممنوع نبوده بلکه در ۲ سال گذشته تخصیص قیر تهاتری 

به پروژه های داخلی وجود نداشته است. همچنین به دلیل عدم نظارت کافی بر 
محل مصرف قیرهای تخصیص یافته به پروژه های داخلی اعم از وزارت راه و 
شهرسازی، مسکن و… بعضاً اینگونه قیرها با تخلف برخی واسطه ها با نرخ پایین 

صادر و نظم بازار از حیث مقادیر عرضه و نرخ متعارف را به هم می ریزند.
محمدرضا کدخدازاده معاون ساخت و توسعه راه های شرکت ساخت و توسعه 
زیربناهای حمل و نقل کشور در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره تزریق قیر تهاتری 
به پروژه های عمرانی راهسازی اظهار کرد: در حال حاضر باقی مانده حواله های قیر 
سال گذشته که تا اسفند ۱۴۰۰، درخواست آنها ارسال شده بود را وزارت نفت قول 
داده که پرداخت کند؛ بخشی از آن پرداخت شده و بخشی دیگر هم در حال ارائه از 
سوی وزارت نفت به شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور است.

وی ادامه داد: درخواست های جدید واگذاری قیر تهاتری به شرکت های مصرف 
کننده قیر رایگان بر اساس قانون بودجه سال ۱۴۰۱ به وزارت نفت ارسال شده 
اســت که تا کنون از سهمیه قیر رایگان قانون بودجه ۱۴۰۱، چیزی به ما داده 
نشده است؛ سالاری معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی پخش و پالایش 
فرآورده های نفتی قول داده بود از ابتدای تیر ماه، سهمیه قیر رایگان بودجه امسال 

را به دستگاه های متولی پروژه های عمرانی واگذار کند.
کدخدازاده گفت: دیوان محاسبات در نامه ای به وزارت نفت اعلام کرده بود که 
این وزارت خانه مکلف به تخصیص سهمیه قیر رایگان باقی مانده از سال گذشته 
تا پایان شهریور امسال است؛ چون سال مالی پروژه های عمرانی بر اساس قانون 
تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت تا پایان تیرماه است و با توجه به اینکه بخشی 
پروژه ها متوقف مانده، وزارت نفت باید تا پایان شهریور امسال، حواله های باقی 

مانده قیر رایگان سهمیه ۱۴۰۰ را پرداخت کند.
وی یادآور شد: بر اســاس اعلام نماینده وزارت نفت، قرار بود از ابتدای مرداد 
امسال سهمیه قیر قانون بودجه ۱۴۰۱ را به دستگاه هایی که سهمیه قر رایگان 
سال گذشته را پُر کرده اند، پرداخت شود که تا کنون با وجود گذشت دو هفته از 
مرداد، این اتفاق رخ نداده است ولی گفته شده که از هفته جاری سهمیه قیر رایگان 

بودجه ۱۴۰۱ تخصیص داده خواهد شد.
به گفته این مقام مسئول در شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل 
کشور، دستگاه های متولی پروژه های عمرانی حواله وکیوم باتوم را از وزارت نفت 
دریافت کرده و به شرکت های قیرساز می دهند؛ قیرسازان نیز قیر تولیدی را در 

اختیار پیمانکاران پروژه های عمرانی قرار می دهند.
ســیدکاظم دلخوش در جلسه علنی چهارشنبه ۱۲ مرداد ماه مجلس شورای 
اسلامی خطاب به نمایندگان گفت: علی نیکزاد، نایب رئیس مجلس الان خبر 
خوبی داد مبنی بر اینکه قرار اســت قیر رایگان ۱۴۰۱ از شنبه ۱۵ مرداد ماه( به 

دستگاه های اجرایی تخصیص یابد.

دردسرهای بی پایان قیر تهاتری 

مدیر دفتر بهره برداری و نگهداری تاسیســات 
آبی و برق آبی شرکت آب منطقه ای تهران گفت: 
با فعالیت ســامانه بارشی وضعیت ورودی  سدها 
نسبت به ســال گذشته بهبود یافت به نحوی که 
در سدهای پنجگانه تهران طی ۱۵ روز مردادماه 
جاری ۴۲.۲ میلیون مترمکعب ورودی داشتیم که 
این میزان در مدت مشابه مرداد ماه سال گذشته 

حدود ۲۴ میلیون متر مکعب بود. 
محمد شهریاری با بیان اینکه در حال حاضر موجودی مخازن 
سدهای تهران ۵۵۲ میلیون متر مکعب است که این حجم در 
روز مشابه سال گذشته ۶۵۸ میلیون متر مکعب بوده و کسری 
مخزن ۱۰۶ میلیون مترمکعبی را شــاهد هستیم، اظهار کرد: 
بارندگی های اخیر شرایط را به گونه ای رقم زد که در مرداد ماه 
تاکنون یک رکورد جدید به جهت مقدار بارندگی ها در مقایسه با 

متوسط بلند مدت ثبت شده است.
وی افزود:  از اول مرداد ماه سالجاری تا کنون ۲۸.۵ میلیمتر 
بارش داشتیم که در مقایسه با سال گذشته که در همین بازه 
زمانی معادل ۶.۵ میلیمتر بوده و حتی نسبت به متوسط بلند 

مدت افزایش چشمگیری را نشان می دهد.
وی با بیان اینکه  از ابتدای ســال آبی تاکنون به دلیل اینکه 
دو سال پی در پی با خشکسالی مواجه بودیم، شرایط بارش ها 
همچنان با کاهش مواجه اســت، گفت: از مهر ۱۴۰۰ تاکنون 
۲۰۸.۶ میلیمتر بارش در حوزه عملکرد استان تهران داشتیم که 
این میزان در مقایسه با متوسط بلند مدت ۵۳ ساله که حدود 

۲۷۴ میلیمتر بوده کاهش ۲۴ درصدی را نشان می دهد.
وی با بیان اینکه در مرداد ماه فعالیت ســامانه بارشی که در 
ســطح استان تهران شاهد آن بودیم شرایط را بهبود داد اما به 
دلیل دوسال خشک پی در پی شرایط منفی است، اظهار کرد:  

امیدواریم با تداوم بارش ها بخشی از این کسری ها جبران شود.
به گفته وی، اثر افزایشی که این بارش ها در بالادست و روی 
مخازن سدها گذاشــته حدود ۱۶.۵ میلیون مترمکعب بوده و 
بیشترین میزان تاثیر در حوزه شرق تهران و سد ماملو با افزایش 

۶.۵ میلیــون مترمکعب بوده اســت.وی در خصوص آخرین 
وضعیت لایروبی و رسوبزدایی سدهای تهران گفت:خوشبختانه  
حوضه آبریز ســدهای تهران به لحاظ بحث های فرسایش و 
رسوبزایی شرایط بهتری داشته و  چندان نیازمند تخلیه رسوب 

نیســتند و تنها در ســد لتیان و  باتوجه به دستورالعمل های 
بهره برداری هر سال پس از اتمام فصل آبگیری مخزن و در 
انتهای فصل بهار عملیات فلاشینگ انجام می شود و بخشی از 

رسوبات مخزن سد را از این طریق تخلیه می کنیم.
وی ادامه داد: برای سایر سدها نیز این نیاز وجود ندارد چراکه بر 
اساس بررسی های دوره ای و انجام عملیات هیدورگرافی دریاچه 
سدهای تحت پوشش، میزان آورد رسوب بر اساس طراحی اولیه 

بود و نیازی به رسوب زدایی وجود ندارد.
وی با اشاره به آخرین وضعیت تولید نیروگاههای برق آبی  در 
تهران گفت: وضعیت تولید برق در نیرگاههای برق آبی تابعی از 
مصارف پایین دست است، سامانه بارشی اخیر هم اثر افزایشی 
چندانی به دنبال نداشت، مخازن سدها نیز با توجه به ذخیره آبی 
پایینی که داشتند، این بارش ها بخش کوچکی از این کسری ها 
را جبران کرد و هیچ تخلیه ای به جهت کنترل سیلاب نداشتیم.

وی با بیان اینکه میزان تولید نیروگاههای برق آبی ها تحت 
پوشــش بالغ بر ۲۷ درصد نســبت به مدت مشابه سال قبل 
کاهش داشته است، گفت: با توجه به برنامه های منابع و مصارف 
سدهای تامین کننده آب شرب تهران و برنامه ریزی تولید برق 
نیز صورت می پذیرد. به گفته وی، میزان تولید در طول چهار 
ماه ابتدایی امســال معادل ۱۲۴ هزار مگاوات ساعت بوده که 
این میزان در چهارماه مشابه سال گذشته که معادل ۱۷۱ هزار 
مگاوات ساعت بوده است، کاهش ۲۷ درصدی را نشان می دهد 
که اگر این میزان تولید را با سال های نرمال و پرآبی مقایسه کنیم 

این میزان کاهش بسیار بیشتر خواهد بود.

افزایش نسبی ورودی سدهای تهران 

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه همکاری 
فراسرزمینی پالایشگاهی ایران، بازار فروش نفت را گسترش می دهد، 
گفت: سهامداری در پالایشگاه های فراسرزمینی و صدور خدمات فنی 
مهندسی از جمله مهم ترین و سریع ترین راهکارهای خنثی سازی 

تحریم های نفتی است. 
»هادی بیگی نژاد« با اشــاره به راهکارهای بی اثر کردن  تحریم فروش نفت، اظهار 
کرد: گسترش روابط بین المللی از طریق سهامداری پالایشگاه، بحث پالایشگاه های 
کوچک داخلی و همچنین سهامداری در پالایشگاه های فراسرزمینی یکی از مهم ترین 

راهکارها است.
وی افزود: ظرفیت فعلی پالایشگاه های کوچک داخلی ۷۰ هزار بشکه در روز است 
که با ساماندهی می توان آن را به ۲۰۰ هزار بشکه افزایش داد و به همین میزان نیز به 

پالایشگاه های فراسرزمینی صادر می شود. 
دبیر کمیسیون انرژی مجلس یازدهم گفت: با افزایش ظرفیت پالایشگاه ها و پس از 
تبدیل نفت به فرآورده ها باید آن را به فروش رساند. بیگی نژاد با اشاره به اینکه مشکلی 
در فروش فرآورده های نفتی نداریم، بیان کرد: ارتباط با کشورهای مختلف از طریق تهاتر 
کالا شدنی است. به عنوان مثال برخی کشورها معدن فسفات دارند که با تولید کود 

فسفات بسیاری از مشکل کشاورزان مرتفع می شود. 
وی ادامه داد: برای خنثی کردن تحریم ها در حوزه های مختلف سیستم مدیریت خوبی 
قابل طراحی است که کار را پیش ببریم و از طرفی در قانون بودجه امسال وظایف هر 
یک از دستگاه ها دیده شده است. عضو کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به آغاز پالایش 
فراسرزمینی با ونزوئلا گفت: صدور خدمات فنی پالایشگاه ها باید راه اندازی شود، چرا که 
پس از راه اندازی پالایشگاه ها امکان پالایش نفت خام ایران و فروش آن از طریق تبدیل 

به فرآورده های نفتی وجود دارد.
بیگی نژاد با بیان اینکه عنوان کشورهای دارنده ذخایر عظیم نفتی در زمینه پالایشگاه ها 
و تولید فرآورده های نفتی باعث افزایش نقش ایران در بازار انرژی جهان می شود، گفت: 
به علت اعمال تحریم های آمریکا، نفت کش های ایرانی بیمه نمی شوند و این مسئله 
باعث می شود کشتی از کشورهای دیگر برای حمل ونقل نفت به کشور نیاید، چون 

امکان بیمه کردن آن ها وجود ندارد. 
وی یادآور شد: با اعمال تحریم های آمریکا در ازای دریافت نفت، پول پرداخت نمی شود 
و یا بانک متقبل نمی شود که پول را انتقال دهد، بنابراین فروش نفت برای ما محدود 

می شود. 
این نماینده مجلس سهامداری ایران پالایشگاه های فراسرزمینی را اقدامی دیگر برای 

خنثی کردن تحریم ها دانست و ادامه داد: با سهامداری ایران در پالایشگاه فراسرزمینی و 
صدور خدمات فنی می توان در زمینه خنثی سازی تحریم ها اقدام کرد. 

عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه سهامداری پالایشگاه های فراسرزمینی 
دارای مزایای متعددی است، گفت: با سهامداری ایران در سایر پالایشگاه ها، وضعیت آن 
برای ایران در دسترس و قابل استفاده است به طوری که با اجرای آن در چنین وضعیتی 

می توان همیشه نفت کشور را در آنجا پالایش کرد و به فروش رساند. 
وی با اشــاره به اینکه همکاری ایران با کشوری مانند ونزوئلا در حوزه انرژی دارای 
مزیت های بسیار زیادی است، اظهار کرد: ایران می تواند فرآورده را تولید کند و در همان 

مناطق به فروش برساند، یعنی بازار فروش در این شرایط فراهم می شود.
بیگی نژاد، سهامداری در پالایشگاه های فراسرزمینی و صدور خدمات فنی مهندسی را 
از جمله مهم ترین و سریع ترین راهکارهای خنثی سازی تحریم های نفتی اعلام کرد و 
گفت: همکاری فراسرزمینی پالایشگاهی ایران، بازار فروش نفت را گسترش می دهد. 

دبیر کمیسیون انرژی مجلس یازدهم همچنین به نحوه بازگرداندن نفت هم اشاره کرد 
و گفت: بازگرداندن فروش نفت هم می تواند از طریق منابع ارزی و یا مبادله کالا به کالا 
باشد به این صورت که از محصولات معادن ونزوئلا که موردنیاز کشور است، استفاده 
کنیم و یا تولید فرآورده نفت ما در کشور دیگر، تحریم گریز شود مانند بنزین که امکان 

شناسایی آن از طریق نفت ایران یا ونزوئلا وجود ندارد.
گفتنی است، تأسیس پالایشــگاه های فراسرزمینی یکی از بهترین راهکارها برای 
خنثی سازی تحریم های نفتی است که در این ارتباط شاهد امضای قراردادهایی بین 
ایران و کشورهای آمریکای جنوبی در سفر وزیر نفت ایران به این کشورها بودیم. به نظر 
می رسد می توان افزایش فروش نفت در دولت سیزدهم را به اقدامات صورت گرفته در 

خصوص بازارسازی نفت ایران به جای خرید و فروش صرف مرتبط دانست.

افغانســتان به دلیل تحریم هایی که علیه حکومت طالبان 
اعمال شــده اند، برای پرداخت بدهی برقی خود با مشکل 

روبرو شده است. 
وزارت نیروی ازبکستان اعلام کرد افغانستان بدهی چند میلیون دلاری 
به ازبکستان برای تامین برق را تسویه کرده است. شرکت برق افغانستان، 
بدهی معوقه به ازبکستان برای ۲۱۵۱.۳ کیلووات ساعت برقی که در سال 
۲۰۲۱ تامین کرده بود را تسویه کرد. این شرکت همچنین پول واردات برق 

در سال میلادی جاری را به موقع پرداخت می کند.
وزارت نیروی ازبکســتان به میزان طلبی که از افغانستان داشت، اشاره 
نکرد. با این حال، دولت افغانستان در ماه مه اعلام کرده بود ۱۰۰ میلیون 
دلار برای واردات برق به ازبکستان و تاجیکستان بدهکار است که عمده 
این بدهی به میزان ۷۰ میلیون دلار مربوط به واردات از ازبکستان است. 
این کشور به دلیل مشکلات مربوط به تحریم شدن حاکمان طالبان که 
انتقال پول از طریق سیستم بانکی بین المللی را دشوار کرده است، قادر نبود 
بدهی خود را پرداخت کند. اکنون راه کاری پیدا کرده است اما هیچ کدام از 

طرفین درباره این راه کار توضیح ندادند.
در مقابل، تاجیکستان اعلام کرد هنوز قادر به دریافت طلب خود نشده 
است. مدیر شرکت نیروی دولتی تاجیکستان دوم ماه اوت اعلام کرد این 
شرکت هنوز نتوانسته است مشــکل بدهی معوقه افغانستان را از زمان 
به قدرت رســیدن طالبان در سال گذشته، حل کند و به دلیل وضعیت 
ژئوپلیتیکی در منطقه و در جهان که بعضی از بانک های تامین کننده مالی 
خرید برق، تحت تحریم قرار گرفتند، انتقال وجوه مالی بین دو شــرکت 

دشوار شده است. شرکت نیروی افغانستان در تلاش برای حل این مسئله 
است.

طبق اعلام شرکت نیروی تاجیکستان، این کشور در ژوییه، دو میلیون 
دلار از افغانستان دریافت کرد و بدهی افغانستان اکنون به ۲۸ میلیون دلار 
رسیده است. این بدهی از فوریه که افغانستان ۲۷ میلیون دلار بدهی داشت 
افزایش پیدا کرده است با این حال کمتر از ۳۳ میلیون دلار در ابتدای سال 

میلادی جاری بوده است.
طبق برآورد بازرسی کل ویژه بازسازی افغانستان - دیده بانی که توسط 
کنگره آمریکا ایجاد شده بود - افغانستان بیش از ۸۰ درصد از برق مورد 

نیازش را وارد می کند که حدود ۲۲۰ میلیون دلار در سال هزینه دارد.
ازبکستان بزرگترین صادر کننده برق به افغانستان است و امسال حدود 
نیمی از برق وارد شده به افغانستان، از ازبکستان و باقی آن از تاجیکستان 
بوده است. هر دو کشور توافق های تامین برق بلندمدت را پیش از این که 

طالبان به قدرت بازگردد، امضا کرده بودند.
ازبکســتان قراردادی برای تامین ۲.۲ میلیارد کیلووات ساعت برق به 
افغانســتان در سال جاری دارد که تاکنون ۷۷۰ میلیون کیلووات ساعت 
را تامین کرده اســت. وزارت نیروی ازبکستان ماه گذشته اعلام کرد با 
افغانستان به توافق رســیده تا پروژه ساخت یک خط تامین برق جدید 
ازبکســتان که پس از به قدرت رسیدن طالبان متوقف شده بود را از سر 
بگیرد. ساخت این خط در داخل ازبکستان کامل شده و اکنون توافق شده 

است که ساخت باقی آن در افغانستان تا پایان اوت از سرگرفته شود.
 تاجیکستان متعهد است ۱.۵ میلیارد کیلووات ساعت برق به افغانستان 
در سال جاری تامین کند که از این میزان تاکنون ۷۳۴ میلیون کیلووات 

ساعت را تامین کرده است.
 افغانستان برای تامین نیرو به ازبکستان ۱۰۰ میلیون دلار و به تاجیکستان 
۶۹ میلیون دلار پرداخت خواهد کرد. هیچ کدام از این دو صادر کننده نه 
ازبکســتان که روابط دوستانه ای با طالبان دارد، نه تاجیکستان که رابطه 
دوستانه ای ندارد بر سر بدهی معوقه، صادرات برق را به همسایه خود قطع 

نکرده اند.
 بر اســاس گزارش اوراســیا نت، برنامه توسعه ســازمان ملل متحد 
)UNDP( پیش از این هشــدار داده بود هرگونه توقف صادرات برق 
از سوی این دو کشور، بیش از ۱۰ میلیون افغان را خاموشی فرو خواهد برد.

 خنثی سازی تحریم ها و گسترش بازار نفت 
با سهامداری  ایران در پالایشگاه های فراسرزمینی 

 تحریم  ها مانع پرداخت 
بدهی برقی افغانستان شدند

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق سیستان  و بلوچستان 
گفت: طی برنامه  پیش بینی شده، ۵۰۰۰ نیروگاه خورشیدی پنج 

کیلوواتی تا پایان سال جاری در این استان نصب خواهد شد.
به گزارش ایلنا از وزارت نیرو، »خلیل عوض زاده« اظهار داشــت: نصب این تعداد 
نیروگاه خورشیدی، نیازمند همکاری همگانی است که با توجه به اهمیت این موضوع، 
سازمان های همکار درخصوص حمایت از اجرای این طرح اعلام آمادگی کرده اند.

عوض زاده با بیان اینکه این تعداد نیروگاه طبق مصوبه صورتجلسه رئیس سازمان 
ساتبا و استانداری این استان انجام خواهد شد، گفت: برآورد مالی برای اجرای هر واحد 
نیروگاهی، حدود ۱۲۰ میلیون تومان است که از محل اعتبار نهادهای حمایتی کمیته 
امداد )ره(، بهزیستی و جهاد کشاورزی تامین می شود.وی به موفقیت این طرح در 

روستای ملاعلی شهرستان هیرمند اشاره کرد و افزود: مبلغ اولین دوره قرائت، ۱۰۰ 
واحد فعال نیروگاهی در این روســتا به ازای هر واحد حدود ۲۸ میلیون ریال بوده 
است.مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق سیستان  و بلوچستان تصریح کرد: توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر امروز یکی از ضروری ترین نیازهای کشور بوده که در دولت 
سیزدهم به عنوان یکی از برنامه های محوری افزایش ظرفیت تولید برق کشور مورد 
تاکید است.وی ادامه داد: سیستان و بلوچستان طبق گفته کارشناسان حوزه انرژی های 
تجدیدپذیر از جهت ساعت های آفتابی، درجه حرارت منطقه و وزش باد از استعدادهای 
کشور در حوزه استفاده از انرژی های پاک است.عوض زاده خاطرنشان کرد: صادارت 
انرژی به استان های همجوار و کشورهای افغانستان و پاکستان به غیر از دوره پیک 

و فصل های پرمصرف سال، از جذابیت های این بخش برای سرمایه گذاران است.

مجری طرح احداث نیروگاه های صنایع معدنی توانیر از اتصال به 
شبکه نخستین واحد نیروگاهی احداث شده توسط صنایع و ثبت 

رکوردی جدید در احداث نیروگاه های حرارتی کشور خبر داد. 
آقای سیدزمان حسینی گفت: واحد نیروگاهی که توسط صنایع به شبکه متصل 
شده جزو طرح احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه های صنایع معدنی است که عملیات 
اجرایی آن از اسفند ۱۴۰۰ آغاز شده بود.به گفته او، سنکرون نخستین واحد نیروگاه 
گازی ســمنان به ظرفیت ۱۸۳ مگاوات یک رکورد جدید و بی نظیر در این زمینه 
محسوب می شــود.مجری طرح احداث نیروگاه های صنایع معدنی توانیر گفت: 
ظرفیت نیروگاه سمنان از دو واحد گازی هر کدام به ظرفیت ۱۸۳ مگاوات به سه 
واحد رسیده و عملیات اجرایی فاز دوم توسعه آن به عنوان واحد ۴ نیز آغاز شده است. 

نیروگاه خورشیدی در سیستان و بلوچستان نصب می شود نخستین واحد نیروگاهی حرارتی توسط صنایع وارد مدار شد 


